
2006. december – megjelenik havonta ingyenesen, a község közigazgatási területén

A karácsony eredete
A karácsony éj varázslatát valószínűleg mindnyá-

jan ismerjük. Bár napjainkra az ajándékozás rendkívül 
fontos momentuma lett  az  ünnepnek,  mégis a  kará-
csony éj misztikuma, csodája nem múlt el. Ez az ün-
nep, melynek valódi tartalma a legelevenebben él ma 
is. Karácsony este minden elcsendesedik, a közleke-
dés  leáll,  és  ha  olyan  szerencsénk  van,  hogy  hó  is 
esett, a csend még teljesebb. Míg advent a reményteli 
várakozás ideje,  a Szenteste maga a  megvalósult  és 
beteljesedett csoda, a Megváltó születésének napja. A 
képzőművészetben, a zenében talán a legtöbbször fel-
dolgozott téma. Amióta az emberiség földműveléssel, 
állattartással foglalkozik a napfénynek, a meleg tava-
szi és nyári hónapoknak óriási szerepük van az emberi 
társadalmak életében. Az emberek táplálékukat a me-
leg időszakokban tudták megtermelni, ilyenkor bőség 
és jólét jellemezte a közösség életét, szemben a hideg 
téli napokkal, amikor az éhezés, a hideg és a sötét ke-
rítette  hatalmába az embereket.  Érthető tehát,  ha az 
ókori népek hálaadó, köszöntő rítusokkal ünnepelték a 

téli napfordulót, amely időponttól kezdve a nappalok 
egyre hosszabbodnak, átvitt értelemben a fény győze-
delmeskedik a sötét éjszaka felett. Ezeknek a rítusok-
nak az is a szerepük volt, hogy az elcsigázott embe-
rekbe reménységet, hitet öntsenek, hogy könnyebben 
viseljék azt az időt, ami a tavasz beköszöntéig hátra-
van. Az ókori Rómában a december 17 - 24. közötti 
időszakban tartották  a  Szaturnália  ünepeket.  Szatur-
nusz a földművelés, a paraszti munkák istene a római 
hitvilágban. Az emberek nagy lakomákkal, ivászatok-
kal, tánccal, zenével ünnepelték Szaturnuszt, szokás-
ban  volt  a  szolgák  megajándékozása,  és  bizonyos 
munkák tiltva voltak. A házaikat örökzöld borostyán-
ágakkal díszítették. A naptárreformig a Római Biroda-
lomban  az  új  év  kezdete  is  ekkorra  esett.  
A mai értelemben vett, keresztény karácsonyról a IV. 
század óta emlékezünk meg, eredetileg december 25-e 
Jézus születésnapja, az előző este karácsony vigíliája, 
más szóval karácsony böjtje vagy Szenteste, 26-a pe-
dig az ünnep második napja.

Karácsonyfa állítás
Hagyományosan December 24-

én állítjuk fel a karácsonyfát. A ka-
rácsonyfa előzménye a pogány ha-
gyományokban a  termőág,  zöldág 
házba vitele, illetve a ház és a ház 
környékének örökzöld ágakkal dí-
szítése. 

A szokást ismerték a kelták, ná-
luk a fagyöngy, a magyal és egyéb 
örökzöldek játszották a főszerepet. 
Magyarországon  a  zöldág  általá-
ban  rozmaring  ágacska,  nyárfa 
vagy kökénybokor ága. A gerendá-
ra függesztették fel, aranyozott di-
óval,  piros  almával,  mézesbábbal, 
szalmafigurákkal díszítették. A di-
ónak rontást űző erőt tulajdonítot-
tak, a gyümölcs a bőség, egészség 
jelképe, a szalma pedig a betlehe-
mi jászolra emlékeztet. A karácso-
nyi ág később fejlődött kis fácská-
vá, amit szintén a házba vittek, és 

különféle  módon  díszítettek.  Fel-
jegyzések szerint az első hagyomá-
nyosnak  mondható  karácsonyfát 
freiburgi pékinasok állították a vá-
ros  kórházában  a  XV.  században. 
Átvitt  jelentése  a  hagyományosan 
pirossal ékesített fenyőnek az élet-
fa, a természet évről-évre megúju-
lása, körforgása. A fán látható gir-
land  (vagy  boa)  a  paradicsomi 
rosszra csábító kígyót jelképezi, az 
alma  a  tudás  fájáról  szakasztott 
gyümölcsre  emlékeztet  (ennek 
mintájára alakultak ki később a pi-
ros,  arannyal  díszített  üveggöm-
bök),  a  gyertyák  pedig  a  fény,  a 
nap, keresztény felfogás szerint Jé-
zus  szimbólumai.  A  manapság 
megszokott  díszes,  üveggömbök-
kel, szaloncukorral felállított fa né-
met  protestáns  hatásra  terjedt  el 
bécsi  közvetítéssel,  kezdetben  az 

arisztokrácia és a városi polgárság 
körében. 

A  feljegyzések  szerint  először 
Brunswick  Teréz  martonvásári 
grófnő állított karácsonyfát. A ma-

gyar  paraszti 
életben  a  mai 
értelemben  vett 
karácsonyfa  ál-
lítás  szokása, 
házilag  főzött 
szaloncukorral, 
a  fa  alá  helye-
zett  betlehem-

mel csak a XX. században terjedt 
el. A szegény paraszti családokban 
a  II.  világháború  végéig  megma-
radt  a  zöldág  állítás  szokása,  sőt 
volt, ahol a jó szaporulat reményé-
ben az istállóba is vittek belőle. A 
karácsonyfát hagyományosan Víz-
keresztkor (január 6.) bontják le.
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NymTIT Gyorsinfo

A NymTIT munkája a nemzetközi érdeklődés előterében
FSC munkaülés hazánkban

„A  NUKLEÁRIS  HULLADÉKTÁROLÓ  PROGRAMOK  REGIONÁLIS  FEJLESZTÉSI  ÉS 
KÖZÖSSÉGI TÁMOGATÁSI ASPEKTUSAI” címmel rendezték meg hazánkban  Tengelicen november 14-17. 
között, azt a nemzetközi szakmai programot, amely során a szakértők arra a fő kérdésre keresték a válaszokat, 
és elemezték a meglévő tapasztalatokat, hogy egy tervezett, és megépülő radioaktív hulladéktároló hogyan és 
mennyiben segítheti az adott település és térség fejlesztését.

A szakmai kerek asztal beszélgetéseken a hazai tapasztalatokat és gyakorlatot, a nukleáris szakemberek 
mellett, az egyes térségekben dolgozó önkormányzati tájékoztatási és ellenőrző társulások vezetői mutatták be. 
Az  FSC  program  résztvevői  meglátogatták  a  Tolna  megyei  Bátaapáti  melletti  Nagymórágyi-völgyben 
kialakított ideiglenes telephelyet, és találkoztak a TETT munkájában dolgozó polgármesterekkel is.

A Nyugat – Mecseki Társadalmi Információs Társulás munkájában résztvevő falvak képviselői is szép 
számban vettek részt a munkaülés  kerek asztal megbeszélésein. Jellemző  volt az a külföldi vélemény, hogy a 
magyar   gyakorlat  számos  szempontból  követendő  példa  is  lehet,  a  kapcsolatépítésre,  a  partnerek  közötti 
bizalom kialakítására, fenntartására,  és  erősítésére.  Kovács Győző, a Társulás elnöke is igen aktív szerepet 
vállalt  a  külföldiek  tájékoztatásában,  hiszen  két  előadást  is  tartott  az  FSC  munkaülésen.  A rendezvényen 
Bükkösd is tevőlegesen részt vett, falunk két fővel képviseltette magát. 
Új  RHK Kht. kiadványok

„30  év  30  fejezet  –  az  intézményi   radioaktív  hulladékok  biztonságos  elhelyezése  és  tárolása  a 
Radioaktív  Hulladék  Feldolgozó  és  Tárolóban”  címmel  jelentette  meg  az  RHK  Kht.  ,  a  Püspökszilágyi  
Radioaktív  Hulladék  Feldolgozó  Telep  (RHFT) működésének  harmincadik  évfordulóját  köszöntő  ünnepi 
kiadványát. 
Szintén októberben jelent meg az  RHK Kht. Hírlevelének idei ötödik száma. A szakmai körökben  -  és itt a 
TETT térségben is  –  ismert  és  elismert  hírlevél  jövőre  szintén  jubileumhoz érkezik  majd,  2007.  tavaszán 
huszonötödik kiadása jut majd el a Kht. partnereihez. Mindkét kiadvány teljes egészében elérhető és olvasható, 
valamint letölthető az Internetről is,  az RHK Kht. honlapjáról. (www.rhk.hu)

Az  RHFT évfordulójára  kiadott  ünnepi  összefoglaló  teljes  képet  ad  a  telep  eddigi  működéséről,  és 
tájékoztat a létesítményben az elmúlt években megvalósított  biztonságnövelő fejlesztésekről is. A „történeti” 
fejezetek felidézik a kezdeteket - többek között a tároló létesítését, a szilárd hulladék elhelyezését, valamint a 
tároló  bővítését.  A magyarországi  nukleáris  hulladék  elhelyezésben új  szakaszt  jelentő  1998-as  RHK Kht. 
megalakítástól  eltelt  csaknem 10  év  eredményeit  13  rövid  fejezetben  mutatják  be  a  szerkesztők,  ezekben 
olvashatunk az új sugárvédelmi rendszerek telepítéséről, a környezetellenőrzési rendszer modernizálásáról, és a 
technológiai épület átalakításáról. 
Külön erénye a kiadványnak, hogy nyelvezete érthető, és világos, a laikus érdeklődők számára is lehetővé teszi, 
hogy megértsék a benne szereplő fogalmakat. A 30 év 30 fejezet kiadványban 54 (!) fekete –fehér képet, és 
illusztrációt talál az olvasó, amelyek szintén segítenek az eligazodásban.

Az RHK Kht. Hírlevél idei ötödik száma, igen meggyőző érveket (cikkeket és beszámolókat) sorakoztat 
fel azon állítás mellett, hogy az RHK Kht. számára működésében prioritásként van jelen a nyilvánosság és a 
partnerekkel folytatott párbeszéd. A Hírlevélben megjelent tíz írás közül hat foglalkozik az RHK Kht. azon 
akcióival,  rendezvényeivel,  melyek a cég partneri  és lakossági kapcsolatait  ápolták és erősítették az elmúlt 
hónapokban. 
Decemberben érkezik a Nyugat - Mecseki Tájoló idei negyedik száma  

Az idei utolsó Tájolóban folytatódik a LELTÁR sorozat összefoglalóinak megjelentetése, a negyedik résszel. 
Visszatér  az újság az év Tájoló Napján elhangzott  előadások ismertetésére  is,  az  aktuális  szám a Társulás 
elnökének Kovács Győzőnek az előadását foglalja össze. A Tájoló saját hagyományának szellemében idén is 
visszapillant az idei számokban megjelent cikkekre, bemutatva a Társulás nemzetközi kapcsolatait, a Társulás 
által szervezett vándorkiállítás idei állomásait, és felidézi a Tájoló Napon tartott emlékkő átadást is, amelyre a 
Bodai Szabadtéri Információs Parkban került sor. 
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R i p o r t s o r o z a t

Emberek a település szolgálatában:  
Litter János, alpolgármester

- Hogyan értékeli a választási eredményeket?
Magam  részéről  megnyugvással  töltött  el  az 

eredmények  megismerése.  Mivel  kitűnt  a 
választások eredményéből hogy személyemet és a 
programomat,  illetve  a  programomban  ajánlott 
embereket  képviselőnek  választották,  tehát  úgy 
gondolom,  hogy  a  választások  elképzeléseimnek 
megfelelően valósultak meg.
- Láthatóan  lelkesen  részt  vesz  az 

önkormányzati  munkában,  mennyire  tartja 
hatékonynak az eddigi munkát?

Egyértelmű  hogy  lelkesen  veszek  részt  benne, 
hiszen arra esküdtünk fel,  hogy tudásunk legjavát 
nyújtva  és  nagy  szorgalommal  fogjuk  végezni 
munkánkat.  Bízom benne,  hogy ez a  lelkesedés a 
későbbiekben  is  megmarad.  Ugyanezt  a  látom  a 
többi  képviselőtársam  esetében  is.  Nagy  a 
tenniakarás bennük, nagyon sok elképzelésünk van 
és mi ezeknek a megvalósítása érdekében keressük 
a  járható  utakat.  Ezek  nem  fellegekben  járó 
elképzelések,  nem  utópisztikusak.  Bízom  benne, 
hogy  az  eltervezett  célokat,  feladatokat  valóra  is 
tudjuk váltani.
- Képviselőként  milyen  feladatot  tart  a 

legfontosabbnak,  amelyet  szeretne 
megvalósítani?

Sarkalatos pontként tartom számon és mielőbbi 
megoldás  kimunkálását  szorgalmazom  a 
településünkön a Kossuth, Dózsa és Becsali utcában 
az  elviselhetőség  határát  már-már  meghaladó 
forgalmi  helyzet  és  az  abból  eredő  károk 
enyhítésére történő tevékenységet.

Továbbá  nagyon  fontosnak  tartom  a  helyi 
közétkeztetés  helyzetének  a  rendezését,  amiben 
személy  szerint  én  is  már  a  Képviselő-testület 
megbízása  és  felkérése  nélkül  megtettem  a 
Tisztiorvosi  Szolgálatnál  a  kezdő  lépéseket.  Van 
arra  remény  (természetesen  ezt  közösen  a 
Képviselő-testülettel  fogjuk  kimunkálni),  hogy 
rövid időn belül – a ciklus első harmadában ezt meg 
tudjuk valósítani.

Vesszőparipám volt  hosszú  ideje  a  polgárőrség 
megszervezése. Ezen a téren az eltelt rövid időszak 
alatt  is tettem lépéseket.  Megvalósíthatónak látom 
azt,  hogy  néhány  hónap  alatt  településünkön  is 
polgárőrség  működjön,  biztosítva  ezzel  a  falu 
nyugalmát, békéjét, a közbiztonság emelését.

Terveinkben szerepel továbbá közterületeinknek, 
parkjainknak a rendbetétele,  hogy ezt a falut  még 
szebbé és még vonzóbbá tegyük az idelátogató és az 
átutazó idegenek számára.  Ki kell  használni azt  a 
lehetőséget, hogy Baranya megyében csak egy-két 
településnek van ilyen környezeti  adottsága,  hogy 
egy  ilyen  páratlan  szépségű  parkkal  rendelkezik, 
ami  ma  sajnos  nem  kellőképpen  gondozott,  és  a 
parképítés műveletei sem látszanak rajta.
- Már  kissé  belelátva  az  önkormányzat 

helyzetébe, mennyire érzi megvalósíthatónak 
a terveit?

Természetesen  csodákra  nem lehet  számítani  a 
mai  ellehetetlenült  gazdasági  helyzetben,  amikor 
egyre kisebb források állnak rendelkezésre. Ezek a 
célok  nem  olyan  nagyságrendű  és  akkora 
beruházást vagy anyagiakat igénylő célok, amit ne 
tudna a település megvalósítani. Én realitását látom 
annak,  amiről  már  beszéltünk  és  többi 
képviselőtársam  is  és  a  polgármester  Úr  is  a 
bemutatkozása  során  nyilatkozott,  hogy  ezeket  a 
célokat  a  ciklus  derekára,  2008  végére  meg  is 
tudjuk valósítani.

Nagyon sok feladat és nagyon sok tennivaló van, 
de bízom benne, hogy ezeknek mihamarabb látható 
jelei lesznek. Nyílván minden nem egy csapásra fog 
történni, de ahogy az anyagai helyzet és a feltételek 
engedik,  a  fokozatosság  elvét  és  a  fontossági 
sorrendet  szemmel  tartva  fogjuk  megvalósítani  az 
elénk tűzött és a megálmodott célokat. 
- Alpolgármesteri tisztségéből adódóan milyen 

többletfeladatai, kötelezettségei vannak?
A Képviselő-testület  külön  feladatrendszert  az 

alpolgármester  részére  nem  írt  elő.  Az 
önkormányzati  törvényben  leírtak  értelmében  az 
alpolgármesteri beosztással járó feladatok hárulnak 
rám. Ez adott esetben a polgármestert helyettesítése 
akadályoztatása, tartós távolléte esetén.

Természetesen  amennyiben  különböző 
felkéréseket,  ügyek  intézését  rám kívánnak  bízni, 
akkor  azt  felvállalom.  Ezeket  nyílván  egy  plusz 
feladatnak  érzem  egy  képviselői  feladattal 
összehasonlítva, de szívesen vállalom és megteszek 
mindent annak érdekében, hogy eme fórumokon e 
plusz feladataimat becsülettel elvégezzem.

folytatás a következő oldalon >>>
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- Milyen  a  viszonya  a  testülettel  és  a 
polgármesterrel?

A  kérdésre  megpróbálok  nagyon  őszintén 
válaszolni.  A  Képviselő-testület  tagjaival  és  a 
polgármesterrel  személy  szerint  jó  a  viszony. 
Kiemelném, hogy a Képviselő-testülettel bensőséges, 
nagyon jó munkakapcsolat alakult ki. Kezdeti időben 
a  polgármester  Úrral  kapcsolatosan  voltak 
nézeteltérések. Ezen a problémán túltettük magunkat 
és  egyértelműen  elmondtam  neki,  hogy  a  település 
érdekében  végzett  munkában  minden  téren 
maximálisan partnere és segítője leszek.

Elképzeléseink  bizonyos  esetben  -  és  itt 
természetesen a cementmű beruházására gondolok – 
merőben  másak. Én  ragaszkodom  az  elveimhez, 
ahhoz  a  véleményemhez,  –  amit  megfelelő 
szakértelemmel  megalapozva  állítok,  hiszen  a 
szakmám,  hivatásom  során  27  évig 
katasztrófavédelemmel,  üzemek 
veszélyeztetettségének  elemzésével  foglalkoztam  – 
ami azt tükrözi, hogy a településen személy szerint a 
cementmű beruházás ellenzője vagyok képviselőként 
és magánemberként is. Úgy gondolom, hogy ebben a 
helyzetben  ez  az  egy  pont,  amiben  a  polgármester 
Úrral  nem  értettünk  egyet,  és  valószínű  –  ki  kell 
mondanom  –  nem  is  fogunk  egyet  érteni.  Nyílván 
figyelembe  veszem  a  legutóbbi  népszavazás 
eredményét,  de  fenntartásaim  vannak.  Mindenki 
döntse el, mennyire tartja mérvadónak a harmadszorra 
kikényszeríttet népszavazást, amelyen megközelítőleg 
ugyanannyian  (300-nál  valamivel  többen)  szavaztak 
igennel, mint legutóbb. Én azt vallom, amit már a falu 
felé  ki  is  nyilvánítottam, hogy Magyarországon van 
3300 település és ebből 4 helyen van cementgyár, de 
nem csak ez a 4 település él, hanem a többi is. Viszont 
ezen a 4 településen garantáltan és szemmel láthatóan 
ott vannak a cementgyárnak a nyomai. Ott vannak a 
tönkre ment, repedt épületek, a tönkretett úthálózatok 
és fokozottan jelen vannak az idők folyamán – 10-15 
év után megjelenő – súlyos légúti,  asztmás és rákos 
megbetegedési folyamatok.

Én a fentiek miatt a jövőben is cementgyár nélkül 
tudnám  ezt  a  települést  elképzelni.  Ugyanakkor 

szeretnék  megkeresni  minden módot  és  lehetőséget, 
hogy ezt a falut életben tartsuk, működtetni tudjuk, és 
ennek érdekében mindent  meg is  fogok tenni.  Még 
egyszer szeretném hangsúlyozni, hogy minden egyéb 
kérdésben maximálisan támogatom a polgármester Úr 
ésszerű és előremutató kezdeményezését.
- Milyen ötletei vannak a falu megosztottságának 

leküzdésére?
Itt  nem  ötletekről  szeretnék  beszélni,  hanem 

határozottan  állítom,  hogy  ennek  egyszer  és 
mindenkorra akkor lesz vége, ha a cementgyár ügye 
lezárul,  hiszen  ezt  a  falut,  -  ami  mindenki  előtt 
teljesen  világos  -  ezzel  a  beruházással  kapcsolatos 
probléma  osztotta  meg.  Magam  részéről  is 
megtapasztaltam  azt,  hogy  nagyon  jó  barátságban 
lévő  ismerősömmel  szakadt  meg  az  úgymond 
mindennapos kapcsolatom.
- A nehéz  gazdasági  helyzet  ellenére  fontosnak 
érzi-e az intézmények megtartását?
Első  számú  fontosságú  kérdésként  kezelném.  Jelen 
esetben  ismereteim  és  a  rendelkezésre  álló  adatok 
szerint Bükkösdön az intézmények működtetése nincs 
közvetlen  veszélyben  az  ellentétes  értelmű 
híresztelésekkel  ellentétben.  Azonban  a  jelek  sajnos 
arra  mutatnak,  és  kormányzati  szinten  is  azok  a 
törekvések, hogy a kisseb települések, falvak iskoláit 
regionális  rendszerrel  összevont  nagyobb 
településekre  koncentrálják,  legalábbis  a  felső 
tagozatokat tekintve mindenképpen. Az intézmények 
megtartása elsősorban nem a településen múlik, azt az 
Oktatási Tárca, illetve a hatalmon lévő kormány fogja 
kimunkálni  számunkra.  Jelenleg  nincsenek 
veszélyben  a  Bükkösdi  oktatási  intézmények,  a 
működéshez a feltételek adottak. Az intézményekben 
dolgozó  pedagógusállomány  dolgozói  képzettek, 
alkalmasak  feladatuk  ellátására.  Felkészültségük 
szerint  jó  testületnek  tartom  a  Bükkösdön  dolgozó 
pedagógusokat,  ami  biztosítja  az  itt  tanuló 
gyermekeknek  a  megfelelő  szintű  fejlődést.  Úgy 
érzem  jó  alapokat  képes  adni  ez  az  iskola  a 
továbbtanulni szándékozó fiatalok számára. 

A Cigány Kisebbségi Önkormányzat hírei
Az októberi választások után több változáson ment keresztül a Cigány Kissebbségi Önkormányzat, már ami 

a tagságot illeti. A legutóbbi ilyen változás egy sajnálatos esemény: barátunk és képviselőtársunk Orsós Tibor 
halála miatt következett be. Az új képviselő Orsós Tiborné lett, aki december 6-án tett esküt.

Mivel a tagok többségének új ez a fajta szerepvállalás, egy kicsit nehezen valósulnak meg elképzeléseink. 
Elnökünk,  Orsós  Nándor  sokat  tesz  azért,  hogy  javítson  ezen  a  tendencián:  továbbképzésre  jár  illetve 
konferenciák aktív résztvevője, a Helesfai CKÖ-vel pedig jó kapcsolatot alakított ki.

A  nehézségek  ellenére  azért  sikerült  egy-egy  tervünket  véghez  vinni.  December  6-án  például  a  mi 
mikulásunk is  kedveskedett  a gyerekeknek egy szerény csomaggal,  a  közelgő karácsonyra gondolva pedig 
ingyenes ruhaosztást tartottunk 12-én. 
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Polgármesteri Program
Az előző számban Budai  Zsolt  polgármesterrel 

készült  interjúban nem jutott  hely a polgármesteri 
program  teljes  kifejtésére.  Ígéretünkhöz  híven  az 
alábbiakban  leközöljük  a  teljes  polgármesteri 
programot:

Tisztelt Bükkösdi Lakosok!
Programom  ismertetését  azzal  kezdem,  hogy 

elmondom ismét a választási szlogenemet: 

EGYÜTT A FALUÉRT!
Ezek  számomra  nemcsak  nagy  szavak,  hanem 

komolyan is gondolom, hogy ennek a községnek a 
felvirágoztatása azon múlik, hogy mi, a falu vezető 
miként  tudunk  példát  mutatni  az  embereknek, 
képesek  vagyunk-e  a  kialakult  ellentéteket 
kiküszöbölni,  annak érdekében,  hogy elinduljon a 
falu életében egy hosszú távú fejlődés.

A teljesség igénye nélkül szeretném vázolni  az 
alábbiakban a programomat, elképzeléseimet:
Ad. 1. Közintézmények fenntartása, fejlesztése
Községünk  intézményei  az  óvoda  és  iskola. 
Figyelembe  véve  a  gyermekszám  radikálisan 
csökkenő  tendenciáját,  valamint  a  működésre 
vonatkozó  újabb  jogszabályokat,  komoly 
fejlesztésre van szükség ahhoz, hogy hosszú távon 
működő  iskolája  legyen  Bükkösdnek.  Olyan 
változásokra van szükség, már rövid időn belül is, 
hogy  a  szülők  ne  elvigyék,  hanem  visszahozzák 
gyermekeiket a helyi iskolába. Másképp nem lehet 
elérni  e  folyamat  megfordítását,  hiszen  a  szabad 
iskolaválasztás  alkotmányos  alapjog,  és  amíg 
másutt – bármilyen szempontból - színvonalasabb a 
kínálat,  egyértelmű,  hogy  mit  tesznek  a  szülők. 
Ezért egy szakmai grémiumot kell megbízni azzal, 
hogy kidolgozzák a feljesztés tartalmát és irányát, 
figyelembe  véve  a  helyi  szükségleteket  és 
igényeket,  majd  elő  kell  teremteni  a  szükséges 
anyagi forrásokat is.
Ad. 2. Pályázat alap megteremtése
A PÁLYÁZAT,  vagy  EU-S  PÁLYÁZAT  minden 
választási  program  elengedhetetlen  része  szokott 
lenni,  de  valóban  komolyan  kell  vennünk  e 
lehetőséget,  hiszen  a  jövő  évtől  az  egész  ország 
nagy  lehetőségek  előtt  áll  a  Nemzeti  Fejlesztési 
Terv – és a beáramló Eu-s pénzek – jóvoltából. A 
Bükkösdön  kialakult  gyakorlat  szerint  a  Teleház 
figyeli  és  írja  meg  a  pályázatokat.  A pályázatok 
figyelemmel követése továbbra is így kell történjen, 

a  továbbiakban azonban el  kell  döntenünk,  merre 
akarunk  haladni.  Ha  látványos  fejlesztést 
szeretnénk,  közös  elvi  döntésre  van  szükség: 
beérjük-e  kisebb  pályázatokkal,  vagy  a  fejlődést 
érzékelhető, jelentős beruházással járó pályázatokat 
kívánunk  benyújtani.  Ebben  az  esetben  az  a 
szerencsés,  ha  hivatásos  pályázat  író  szervezetet 
kérünk  föl,  amelyik  ismeri  az  eu-s  pályázatok 
elkészítésének igen bonyolult rendszerét. Ami ennél 
is fontosabb, biztosítani kell  ehhez a saját  forrást, 
amely a pályázati végösszeg 10 – 30 %-a. Ez – ha 
komolyan  gondoljuk,  -  több  tízmilliós 
nagyságrendű  lehet,  ezért  arra  kérem 
képviselőtársaimat,  közösen  gondolkodjunk  azon, 
hogyan  lehet  ezt  előteremteni,  mert  a  jelenlegi 
anyagi  lehetőségeink  mellett  erre  csak  úgy  van 
lehetőség,  ha  valahol  erőteljes  megszorításokkal 
kell élnünk.
Ad. 3. Helyi közétkeztetés biztosítása
Évek óta  jogos  panasz,  hogy nincs  helyi  konyha. 
Fel kell mérni az igényeket, és ennek ismeretében 
dönteni kell, hol létesüljön a főzőhely. Elégséges-e, 
ha az óvoda konyháját bővítjük, megfelelő volna, ha 
a volt ÖNO-t fejlesztjük, vagy újjá kell-e építeni a 
Dömse kocsmát, amely e célra kiválóan alkalmas, 
és ezzel a fejlesztéssel együtt a falu központjában 
ékeskedő  szégyenfoltot  is  sikerülne  eltűntetnünk? 
Hogy  melyik  változat  mellett  döntünk,  nyilván  a 
gazdaságossági számítások döntik el. 
Ad. 4. Szennyvízcsatorna kiépítése
Ebben a kérdésben nem lehet vita, sürgető szükség 
a  megépítése.  Nemcsak  közegészségügyi, 
környezetszennyezési okok miatt van erre szükség, 
hanem bármiféle turizmus kialakításának akadálya, 
ha  a  fekália  háborítatlanul  folyik  a  vízelvezetésre 
szolgáló árkokban.  Sok indokot hallottunk eddig az 
akadályokról,  véleményem  szerint  azonban 
elsősorban nem jogi, hanem anyagi okai vannak a 
késedelemnek.  Ezért  azonnal  vizsgálnunk  kell, 
milyen  kistérségi,  regionális,  vagy  Eu  pályázatok 
segítségére  van  lehetőségünk,  hogy  a  lakosság 
legnagyobb anyagi kíméletével hozzáfoghassunk a 
csatornázás megvalósításához.

folytatás a következő oldalon >>

Kifogástalan  állapotban  lévő  1  személyes 
FOTELÁGY két  puffal  eladó.  Irányár:  22.000 
Ft. Érdeklődni lehet: a teleházban személyesen, 
ill. 20/336-56-36-os számon
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Ad. 5. Gázvezeték lefektetése
A gáz bevezetése nem ilyen egyértelmű. Ugyan a 
gázvezeték  tervezése  kistérségi  segítséggel 
folyamatban  van,  de  végig  kell  vennünk  minden 
alternatív fűtési lehetőséget, annak érdekében, hogy 
ne  essünk  abba  a  hibába,  hogy  csatlakozunk  egy 
olyan  rendszerhez,  ami  már  most  drága,  és  az 
ármozgás hosszú távon nem kiszámítható. Fel kell 
mérnünk  a  lakosság  valódi  igényét  erre 
vonatkozóan,  és  ennek  tudatában  kell 
körültekintően,  minden  résztvevő  érdekeit  szem 
előtt tartva dönteni.
Ad.  6.  Rendezvények,  kulturális  programok 
szervezése
Egy  település  lakóinak  közérzete  nemcsak 
anyagiakon  múlik,  hanem  azon  is,  milyen 
kulturális,  szabadidő  eltöltési  lehetőségei  vannak. 
Ezek  biztosítása  nem,  vagy  nem  kizárólag 
önkormányzati  feladat.  A helyi  civil  szervezetek 
több  sikeres  rendezvényt  szerveztek  az  elmúlt 
években,  ennek  folytatása  a  továbbiakban  is 
indokolt. Az volna a szerencsés, ha olyan sztenderd 
rendezvényeink lennének, amelyek nemcsak a helyi 
lakosságot mozgatnák meg, hanem hazacsábítanák 
az  innen  elszármazottakat,  sőt  máshonnan  érkező 
látogatókat is érkeznének. A Teleház feladata lenne, 

hogy kézben tartsa és koordinálja a rendezvényeket, 
segítséget adva a szervezéshez is, az önkormányzat 
pedig a lehetőségeihez mérten támogassa ezeket.
Ad. 7. Ipari beruházás
Mindenki  ismeri  álláspontomat  e  vonatkozásban. 
Támogatom  az  ipari  beruházást,  a  cementgyár 
megépítését, mert más módon soha nem juthatunk 
olyan  anyagi  forráshoz,  mint  a  gyár  működése 
esetén.  Mára  ismert  az  Európai  Bíróság  ítélete: 
Olaszországban jogszerűnek tartja a mienkkel szinte 
azonos  iparűzési  adó  beszedését,  így  előre 
megjósolható,  hogy  Magyarországon  is  hosszú 
távon számolni lehet ezzel a bevételi forrással. Az a 
kérdés,  van-e  jogunk  ahhoz,  hogy  a  település 
rovására lemondjunk erről a pénzről, hiszen ekkora 
bevételünk  semmiből  nem  lehetne.  Ugyanakkor 
tény, hogy a Bükkösdön áthaladó közúti  forgalom 
az ott élők számára az elviselhetőség határát súrolja, 
hiszen  sem  az  út  állapota,  sem  a  lakóépületek 
elhelyezkedése nem ilyen állapotokra épült, további 
terhelés elkerülésére kell törekednünk. Ezért azt kell 
eldöntenünk,  eleve  lemondunk  –e  a  rendkívül 
komoly  forrásról,  vagy  a  beruházóval  olyan 
szerződést  kötve,  amely  szakmai  és  pénzügyi 
megalapozottsággal  egyértelműen  a  falu 
lakosságának  érdekeit  tartja  szem  előtt, 
hozzájárulunk-e az építkezéshez. 

Az Óvoda hírei
Az  I.  Óvodapedagógusi  Szakmai  Napot 

ünnepélyes  keretek  közt  nyitották  meg  november 
10-én  a  kistérség  óvodapedagógusai  számára  a 
szentlőrinci művelődési házban. A térség mind a hét 
óvodája képviseltette magát.  Óvodásaink alkotásai 
is  (rajz,  festés,  hajtogatás)  kiállításra  kerültek. 
Megtekintettük a régi játék- és taneszköz bemutatót, 
majd a közoktatási  szakértők előadásait  hallgattuk 
meg.

Sikeres  pályázatnak  köszönhetően  tovább 
bővül  az  udvarunk  játékparkja,  olyan  eszközök 
által,  melyek  minden  tekintetben  megfelelnek  az 
uniós normáknak. 

A  gyermekek  jelentős  hányada  küszködik 
valamilyen kommunikációs vagy tanulási zavarral, 
nehézséggel. A problémát gyakran csak későn veszi 
észre  a  szülő,  a  pedagógus,  pedig  a  hatékony 
fejlődés  és  előrehaladás  érdekében,  illetve  a 

kudarcélmények  felhalmozódásának 
megakadályozása,  csökkentése  érdekében  nagyon 
fontos  lenne  mihamarabb  kideríteni,  hogy  mi 
valójában  a  probléma,  és  hogy  mi  áll  pontosan 
ennek hátterében. 

A  Nevelési  Tanácsadó  szakemberei 
segítségünkre  voltak:  megtörtént  a  nagycsoportos 
gyermekek logopédiai szűrése, folyamatban van az 
iskolai élet megkezdéséhez szükséges alkalmassági 
vizsgálat.
Az  önkormányzattal  együttműködve  sikerült 
megvalósítani,  hogy  a  gyermekeket  minden 
csütörtökön elvisszük a falubusszal Szentlőrincre a 
logopédushoz.  Így  biztosítani  tudjuk  a 
rendszerességet, szülők anyagi megterhelése nélkül.

December 6-án nálunk járt a Télapó és csomagot 
hozott a gyerekeknek.
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Ki kit képvisel?

Nem  mehetünk  el  szó  nélkül  amellett  a  tény  mellett,  hogy  a  település  lakóink  egy  része olyan 
kommunikációt  folytat,  amelyből  úgy  tűnik,  mintha  a  Képviselő-testület  semmibe  venné  a  népszavazás 
eredményét. Erről természetesen nincs szó. Aki nem a névtelenül „Szerk.” aláírással írt cikket olvassa el, hanem 
a Közigazgatási Hivatalnak írt levelet a következő oldalon, az maga is láthatja, hogy az egyik ellentmond a 
másiknak! Akik el tudnak fogadni egy esetleges beruházást, azok többsége is azt gondolja, hogy lehet és kell 
feltételekről  tárgyalni.  Ez  elől  senki  nem  zárkózik  el.  Azt  nyilván  senki  sem  gondolja,  hogy  a  Testület 
gondolkodás nélkül igent mond a Strabag által preferált szerződés tervezetre?! Egyébként – mint már közismert 
– az egy oldalas szerződés-ajánlat kevesebbet nyújt, mint a néhány évvel ezelőtti szándéknyilatkozat, sőt inkább 
az önkormányzat felé támaszt igényeket. Mivel a népszavazáson feltételek nem kerültek meghatározásra, ezért 
a Testület felelőssége, hogy milyen feltételekkel engedi a községbe a cementgyár megépítését. Nyilván a civilek 
nincsenek tisztában minden részlettel, ez a kritikájukból is érződik. Ugyanakkor biztosíthatunk mindenkit arról, 
hogy a Képviselő-testület Bükkösd érdekeit figyelembe véve dolgozik és elutasítunk minden ezzel ellentétes 
feltételezést. Természetesen amennyiben, bármilyen megállapodás létrejön, abban az esetben szükségessé válik 
a Rendezési Terv módosítása. 

Végezetül  le  kell,  hogy  szögezzük:  tűrhetetlen  az  a  hangvétel,  amelyet  néhány  ember  megfogalmaz  a 
legutóbbi  Holnap újságban.  A személyes sértegetéseket  eddig lenyeltük,  mert  megnéztük ki  az,  aki  ezeket 
mondja,  és  egyszerűen válaszra is  méltatlannak találtuk! Újabban azonban a Képviselő-testületet  minősítik 
többek  között  „ésszerűen  gondolkodni  nem  tudó”,  „tiszteletlen”,  „makacs”,  „bugris”  embereknek,  és  a 
döntéseket is félremagyarázzák. Ezúton is felhívjuk annak a néhány embernek a figyelmét, aki ilyen módon 
nyilvánít véleményt, hogy sürgősen fejezze be, mert bőven kimerítik a rágalmazás és becsületsértés fogalmát, 
ráadásul  több helyen  megsérti  a  sajtóról  szóló  1986.évi  II.  törvény rendelkezéseit  is!  Természetesen  lehet 
bárkinek  véleménye,  de  minden  okos  ember  úgy  ír,  hogy  írásával  lehetőleg  ne  sértsen  meg  másokat,  de 
legalábbis ne járassa le saját magát.  

A Képviselő-testület. 
A fenti írás megjelenésével nem értett egyet Budai Zsolt polgármester és Györkő Ernő képviselő.

Önkormányzati hírek röviden
A Képviselő-testület elfogadta az Önkormányzat 

háromnegyed éves beszámolóját, valamint a 2007. 
évi költségvetési koncepciót.

A  Képviselő-testület  meghatározta  a  Gorica 
Településrészi  Önkormányzat  feladatait  és 
hatásköreit.  A helyi  ügyeket  érintően  egyetértési-, 
véleményezési és döntési jogosultságokat kaptak a 
falurész képviselői. 

Az  Önkormányzat  Szilárdi  Ferenc  esperes  úr 
kérésének  megfelelően  idén  is  átvállalta  az 
iskolások hittankönyv vásárlási költségeit

Emelkedik a víz és a szennyvízszállítás díja 
A Szentlőrinci  PA-SA Bt.,  mint  közszolgáltató 

biztosítja  a  települési  folyékony  hulladék 
elszállítását. A Bt. jelezte, hogy 2007. január 1-jétől 
emeli a gyűjtési és szállítási díjat. A következő évtől 
mind  a  lakosság,  mind  a  közületek  számára 
fizetendő összeg 1541 Ft/m3 lesz. 

Ezzel  párhuzamosan  a  Sziget-Víz  Kft.  is 
jelezte,  hogy  következő  évtől  emeli  tarifáit. 
Lakossági  fogyasztók  számára  219  Ft,  gazdasági 
szervezetek  számára  316  Ft  fizetendő  ezentúl 
köbméterenként.

Anyakönyvi hírek
Elhúnytak:
Bartalovics János 2006. október 31.
Reith Jánosné 2006. november 1.
Magócs Jenőné 2006. november 14.
Orsós Tibor 2006. november 18.
Gyermek születés november hónapban nem volt.
Házasságkötés november hónapban nem volt.

MEGHÍVÓ
Bonyár Judit Megasztár különdíjas és zenekara a

együttes karácsonyi koncertjére, amely a

Bükkösdi Kultúrházban kerül 

megrendezésre 2006 december 21.-

én csütörtökön 19.00 órakor.

A BELÉPÉS DÍJTALAN.
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Változik a kommunális adó mértéke
Köztudott az, hogy az adók nagy részét nem a 

helyi Önkormányzat számára fizetik be a lakosok, ha-
nem az állam szedi azt be tőlük, különböző formában. 
Kevés olyan adóforma van, amelyet közvetlenül hely-
ben  kell  befizetni.  Az  egyik  ilyen  az  úgynevezett 
kommunális  adó.  A közhiedelemmel  ellentétben  ezt 
nem a szemétszállításért  fizetjük! Természetesen eb-
ből  az  adóból  kell  az  Önkormányzatnak  kifizetni  a 
szemétszállítási díjat is, de emellett minden más kö-
zösségi szolgáltatást is, mint például a közvilágítás, az 
árkolás, közterületek és belterületi utak rendezése stb. 
Magyarul  a  szemétszállítás  csak  egy  szelete  annak, 
amit a kommunális adónkért cserében kapunk. Persze 
méltatlankodó hangokat lehet hallani, hogy mert nem 
kapunk érte semmit cserébe, meg, hogy máshol keve-
sebb az adó. Az nyilván nem igaz, hogy nem kapunk 
érte semmit, hiszen nem megyünk esete sötétbe haza, 
és  a  szemetünk  is  „eltűnik”  csütörtökön  délutánra. 
Persze egyelőre nincs csatorna, és gáz. Majd, ha lesz, 
azokért  viszont  külön  fizetni  kell,  az  sehol  nem  a 
kommunális  adó  része!  Az  sem teljesen  igaz,  hogy 
máshol kevesebb az adó! Van olyan példa a környé-
ken, ahol tényleg csak 100 forint. Azt ne felejtsük el 
számításba venni, hogy egy egyutcás faluban a töredé-
ke a közvilágítás és közterület fenntartás költsége is. 
Ráadásul, ahol nagyon alacsony a tétel, ott is kényte-
lenek lesznek emelni, hiszen a szolgáltatások ára min-
denhol emelkedik. De ne higgyük, hogy sok helyen 
kell alacsony adót fizetni, Bodán például a maximáli-
san kiszabható 12.000 forintot fizetik, és még nagyon 
sok helyen a  mienkhez  hasonló  vagy nagyobb adót 
szabnak ki. 

Bükkösdön eddig 3000 forintot kellett fizetni 
félévente,  ez  a  jövő  évtől  3500  forintra  emelkedik. 
Persze jogos lehet a kérdés, hogy minek kell ennyit 
befizetni?!  Tudni  kell,  hogy  a  szemétszállítás  közel 

9.000 forintba kerül háztartásonként. Tehát a befizetett 
adó még ezt sem fedezi, és akkor még a többi költség-
ről nem is beszéltünk! Városokban általában a kom-
munális  adó  nem  is  tartalmazza  a  szemétszállítást! 
Közös költséggel együtt a közösségi kiadások ott egy 
lakás esteében havonta belekerülnek mintegy 7000 fo-
rintba. Ugye ezek alapján senki sem gondolja, hogy 
horribilis az évi 7.000 Ft? 
Változott a mentesség is! A rendelet szerint „Mentes a 
kivetett adó 50%-a alól
a) az adózó, ha a tárgyévet megelőző év december 

31-ig 70. életévét betöltötte, egyedül élő, valamint 
a jövedelme nem haladja meg a mindenkori öreg-
ségi nyugdíjminimum összegének 150 %-át,

b) az adózó, ha ő és vele együtt élő közeli hozzátar-
tozója a tárgyévet megelőző év december 31-ig a 
70.  életévet  betöltötte,  valamint  a  családban  az 
egy főre eső jövedelem nem haladja meg a min-
denkori  öregségi  nyugdíjminimum  összegének 
100 %-át.”

Be kell látni, hogy a településnek nem megvál-
tókra van szüksége, hanem arra, hogy a polgárok leg-
alább ezt a minimális adót befizessék. Ebből gazdál-
kodhatunk közösen.  Elvárások folyamatosan  megfo-
galmazódnak, mégis sajnos az elmúlt években többen 
nem fizették be az adót, amelyet ráadásul két részlet-
ben  lehetett  (és  lehet)  kiegyenlíteni.  Tudjuk,  hogy 
minden fillér számít, de az adófizetés mindannyiunk 
közös felelőssége. Eddig sokan megtették, hogy nem 
fizettek, de ez a gyakorlat megszűnik! Arra lehet szá-
mítani, hogy a jövőben a hivatal eljárást indít a nemfi-
zetők ellen, és következetesen utólag is behajtja az el-
maradt adókat. Akinek elmaradása van, a végrehajtást, 
kamatot és büntetést elkerülendő rendezze adósságát. 
Vegyék fel a kapcsolatot Lukács Györgyné adóügyes-
sel, aki készségesen segít!

Apróhirdetések
Alkoholmentes  kőműves 
burkolási munkákat, szo-
bafestést,  kőművesmun-
kákat  vállal!  Tel:  06/30 
398 6713

Eladó! Jó állapotban lévő 
320 L-es hűtőláda. Ér-
deklődni az esti 
órákban:73/378-587

Vállfás turkáló nyílt Kos-
suth L. u. 46. sz. alatt.(A 
”Gyöngyi-bolt” mellett). 
Nyitva tartás: Minden 
szerdán 9-13

Eladó Megyefai Szőlőhe-
gyen szőlő - présház, 
nagy területtel. Petőfi ut-
cában házhely eladó. érd: 
Hidvégi József Bükkösd, 
Petőfi u., (kisiskola)

Kellemes Karácsonyt és boldog újévet kíván mindenkinek 
Bükkösd Község Önkormányzata!
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